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Saturday September 30, 1978

Re. 1

‘WHAT

THE

POWER

OUSE

MAN SAW AT [-30A-M.V

. KANDASAMY THARMA-

. KULASINGHAM: Affirmed.
28 Years, labourer at the
Power house, Jaffna.

Mr. Shanmugalingam: You
are an‘employee ofthe Munici-
pal Council?

A- I am a labourer at the
power House, Jaffna.

Q. On 19th August, 1977
when you were on duty at
the Power House Station did
you hear a noise of any Ar-
moured C ar approaching
Hospital Road? A. Yes.

1 saw jeep and
~-armoured car

Q. Did you look out? A.
Yes I saw ajeep and more
‘than two armoured cars stop-
ping opposite the Power
House Station at about 1. 30
a. m. on the night of the
48th 20th

Q. The officers got down
from the vehicle and went
in which direction?

A: They went in the direct
.ion of the City Bakery.:

Q: What did they do to
the City Bakery? A: They did
go inside but I do not know
how they got 1n.

A: At the time these off-
icers went in was the City
Bakery closed?

A: Yes. -

‘Q: Were there lights inside
‘Bakery before those people
went in?

‘A. Ne

Brought biscuits
and chocolates

Q: After they went in were
the lights put on? A. Yes.

Q Then did you see .those
.officers coming out? A: Yes,

Q: Did they bring any
thing when they came out?

A: Yes ;
" - Q: What did they bring
-out? A: Packets of bis-
cuits and chocolates,

“ hos : Wllo do not rémémber | tlw f‘ptaiSl

Q: What did they do with
these things? A, They  put
them in the armoured car, Some
of them- ate the biscuits and
chocolates outside.

Q: After they put these
things into the armoured car
did they go in the direction
of any other shop?

_A: At that moment I he-
ard as if glasses were being
broken in the City Bakery.

Q;
other shop? A. They went
into Ambal Cafe. They pull-
ed the shutters open and went
inside the Cafe.

-~ Q: What did they do?

A: They switched on the
lights. There was a radio on
top of the almirah. They
took it and placed it on the
table.

Q: Thereafter what did
they do? A: They brou-

ght out eatables from the

cafe. They loaded someth-
ing into the armoured car.

~ They opened' soda bottles

They also brought: a wall
clock. They put that inside
the jeep. -

The armoured

car number

Q: The City Bakery and
the Ampal Cafe are situat-
ed side by side on Hospital
Road? A. Yes.

Q. Were there aerated
water bottles in City Bakery

and Ampal Cafe? A: Yes.
Q: Did you hear bottles
being broken in the City

Bakery when they went in-
side?
inside City Bakery I heard
the noise of bottles being
broken,

Q: Do you remember the
number of those vehicles?

A: The number of the.
armoured car is in Sinhalese.
It signifies “Utha hamutha”
meaning army and the num-
ber was 4357.

Did they go to any

A: When they went -

_belonged to the Army.” Oy

Q: Do you know the num-
ber of the other armoured
car? _A.. No.

Q: The jeep number?

A: 31 Sri and the other
consisted of three digits. The
first numberis “6” followed
by two other numbers.

Q: After breaking into

. City Bakery and Ampal Cafe

and taking the goods from
those places did they go
away? A: Yes.

Q: About an hour Ilater
did any other vehicle come
there?

A: I heard the noise of
the very same vehicle com-—
ing there. SR

Q:; Then what happened
there? A: 1 saw a jeep and
a black large van.

Q: Where did those vehi—
cles stop? A: Opposite the
City Bakery?

Q: What happened?

A: The van and the jeep

.carried Navy personnel and

also the proprietor of the
City Bakery.
Q: Then what did they do?
A: They took the things
from the City Bakery and
loaded them into the large
van.

‘They took frig
and fittings

Q: That is the refrigera-

tor, fittings and all the sto--

ck intrade and loaded them
into the van?

A: Yes, most of the thin—
gs from the ' bakery were
loaded in the van.

“On that occasion, they
went into Ambal Cafe also.
They brought things from
Ambal Cafe and loaded into
the van. After loading the
goods, the van went away.

Commissioner: Q: So, you
saw the Police, the Navy
and the Army in this opera-
ton? :

A: Not the police Sir. The
Jeep and the armoured car

the second occasion, when the
Navy personnel came in the
van, the armoured car _be'-
longing to the army z}mved
within about 2 or 3 minutes,

Examinatien: ctd.

Q: On the following day,
did the police officers come
to your ofiice to fgecord a
statement from you?

Al Yes.

- Q: Did you make a state
ment to them? That is what
you have already stated to
this Commission? A: Yes.

Q: Now we come to the
following day; that is on the
20th. On the 20th night did
you see any other incident?

A: Yes:

Q: Close to this Power
House, is there a statue of
Somasundera Pulavar?

A: Yes, 15 yards from
the Power House.
Q: Somasundera Pulavar

is one of the well known Jaff-

_na Tamil Poets? A: Yes.

(Continued on page 7)
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Sri Kathiresan Temple,

attacked on the 19th August 1977,
(See Page 3 for report)
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ExQFisheries R_esear'ch officer testifies:- (Tth day of sittings: I5th February 1978:

‘MY BOSS SAID RACIAL RIOTS
ARE LIKE FLOODS, 'YOU MUST
'LEARN TO LIVE WITH THEM’

Mr. Bartlett:: Sir, I am
calling some Witnesses wiho
are affected. public servants.
Firstly 1 will call Mr. Sat—
chithanandams

Kanapathipillai, Satchitha—
nandam, Affirmed, 36 years

and residing at Chavakach-

cheri.

Q. You are presently re-
siding at 213 K. K. S.-Road
jaffna? A That 1s my postal
address. I rcsi¢e at Chava-
kachcheri.

Q. You were one of those

was affected by the
ggimomunal violence of August
19777 A. Yes. -
Q. You were at that time
living at No. 59/1, Edmonton
Road, Kirilaponne? A. Yes.
Q: You had to vacate your
residence due 1O thuggery
: violence that was un-—
]aelzdshed on the 20th and 21st
of August, 19777 A: Yes.

Kirilaponne was
badly affected

Q. Your home was heavily
stoned and even the other
homes of - the Tamils were
heavily stoned on the night
of the 20th? ~A. They pelt-
ed stones and in fact threw a
bomb on one of my neigh—

bourning houses.

Q. Kirilaponne Was a bad-
ly affected area during this
period? A. Yes.

“Due to this fearing that
1 might be attacked, I moved
my family to the refugee
camp at Bambalapitlya. I was
in the refugee camp for se-
veral days until T was able
to find my way to Jaffna.

« was holding the post qf
Research Officer in the Fi-
sheries Department, Colombo
in August, 1977. I am a gra-
duate in Biology. ! also did
a post graduate degree in
Marine Biology at the Mad-
ras University.. In August,
1977 I 'was drawing a mon-
thly salary of Rs. 1,200/-.

<

15 publications

to my credit

Q. To your credit, you
have a list of scientific-pub—
lications which you = have
done on behalf of the Dep-
artment of Fisheries? A. Yes.

Q. You mark as-Pl, a

list containing 15 publications

which you have done as

Research Officer of = the
Fisheries Department?  A.
Yes.

“] was in  the refugee
camp for one week.

Q. There you and your
wife heard - stories - about
serious damages and injuries
,caused to the other people
who were housed in that
“camp? E

A: Yes. There were a large
number of refugees in the
camp and naturally we ex-
changed notes of what had
happened.

Q. And consequently your
wife had got ‘a nervous
breakdown? A. Mental depre-
ssion.

“I have four children. They
were also in the refugee
camp. About two years ago,
I obtained a loan from the
Bank of Ceylon and put up
the house at Edmonton Road.

I wrote to my
Head of Dept.’

. Q. Now you have totalv!y
abandoned the residence 1n
Colombo for what reason’?_

A. I went to the camp and

from there I came to Jaffna. -

After coming to Jaffna, I
wrote to my head of Dep-
artment and informed him
about the nature of services
1 had rendered to the Dep-
artment and in view of what
I had suffered  during the
disturbances, I requested him
to transfer me to Jaffna. My
Head of Department replied
me thatas there were no
facilities for research work in
Jaffna, 1 could not be
transferred to Jaffna,

My research was

done in Mannar

Q. That statement is un-
true because most of your
research is done in the Gulf
of Mannar, Bay of Bengal
and - Palk Strait?

A. 1 would call it an
inappropriate reply because
it is left to the research
officer to decide his
of work entrusted to him.

.Therefore, I could have done

research in Jaffna.

Q. You could have done
your research work in Jaffna
and as such you saylti1san
inappropriate re ply? :

A. Yes. The research 1
have done so far was con-
fined to Jaffna, Mannar,
Palk Straits. I did the re-
“search work while being -in
Jaffna. - ,

Q. What are the reasons
you give for not being will-
ing to go and work in  Colo-
mbo?

A. After I got the reply
from the department I gave
them time to reconsider the
matter In the meantime a
colleague of mine met me
in Jaffna -and made me un-
derstand that they were
looking for me. So much So
to say that if 1 returned I
would be assaulted. That
friend of mine was a Muslim.

A colleague of mine who
came to Jaffna on his way

to India met me and told

place -

me that his sister—in-law of '

an officer working in the
Fisheries Department had
been murcdered at Madhu and
that this officer with a gang
of other officers had gone
to my office in search of
me. He said that had I been
there at that time I would
have been dealt with. This
colleague of mine told me
that my presence in office
would be dangerous to my
personal safety.

To Commissioner:

Q. Do you wish to go
back and work in Colombo?

A. I do not want to go
to a Sinhalese area.)

. There was a fellow worker
of mine Miss Coomaraswa-
my who was to be assaulted by
the department officers and
one Dr. Kulasingham had
brought her back .to Jaffna
and she has sent medical
certificates and is keeping
back from work. She lives
in fear.

Q. You have qualified for
retirement-having completed
10 years service.

. A. In order to qualify for
pension an officer must put
in 10 years service. I came un-
der that category.

I did not want to retire
on medical grounds because
if I did so it would be on
false . grounds. I wanted to
go to Jaffna on transfer on
compassionate grounds. if 1
retited on medical grounds I
would not be saying the truth.
The reply I got was that
they could not accede to my
request and that I could re-
tire at the age of 55 years.
I produce marked PIB the
letter dated 1.11. 77. Its
translation is on the reverse
of that letter.

(Counsel reads the translation)

Q. You thereafter went to
Colombo and met the head
of your department?

A. 1 had not received my
salary for two months Oct/

A. 1 now realise— QOf'
course I cannot live in z;-;
situation like that. I now
realise that Sinhalese officers. .
are also of my view. What
the Sinhalese officers want®"
1s for ‘us to come this side:
to Jaffna.

Q. They want you to leave

“your jobsand get out? A. Yes.

»

Q. That _is the attitude
that prevails in the public
service.?

A’ Genera]ly speaking the -
majority of the public ser—

‘vants are of that view.

Q. In distress and disgust
you have now sent in youx-
resignation from the public
service??

A. Yes. I sent a letter on
Ist December stating' that I
was leaving my job. That.
letter is dated 30th November

R A T T R R R RS

* A fellow officer asked me: When

are vou getting vour Tamil Eelam?°®
R B B SRR 5,

‘In  Mattakkuliya  office
there were 15 trainees’ who
were -assaulted by Sinhalese

and they also have not gone |

back for work."

Q. Was there hostility to-
wards Tamil public servants
in your departmeent

A. Yes. In my opinion
Smhalese o°ficers do not
like Tamil officers working

in Sinhalese areas. I produce
marked P1A letter dated
He10& 717 =Sent—-tonie “ih

-SinhaJese with its translation. .

I was informed... (ReadsP1A)

‘I asked to
be retired’

s

Q. You emphasise that on
11. 10. 77 you received an
intimation that the situation
is normal and that you should
report for work immediately?

A Yes.

Q. You state that they had
no consideration for what you
had gone through but wanted
you to report for work im-
mediately-you say that it
is callous disregard?

A. Without any considerat-
jon for what I underwent
and without holding an in—
quiry they have asked me
to come and work.

I replied that letter stating
that I cannot come to Colo-
mbo and work in -view
that they are not willing to
give me a transfer to Jaffna.
At the time of this incident
I had completed 10 years
and 10 months in service
and asked them to retire me
on compassionate grounds.

Nov. 1977 and I went and
represented the matter to my
head of department.

Q. What did the head of
your department tell you?

A. Before I went to the
head of my department I
went to the research officeand
met my other -officers, One
officer asked me sarcastically,
“when are you getting your
Tamil Eelam” I had six
assistants under me and one
of these asked me so.

Q. He asked you that to
humiliate you?

A, It _was a humiliation

not meant for me alone. It
was meant for all Tamils.

Q. Thereafter what happen—
ed? :

A. 1 took up the question
of my F transfer thereafter
with the head of my depart-
ment.

Boss said: Riots are
like floods.

Q. What 'did he say?

A. The head of my de-
partment told me that com-
munal riots is a phenomenon
similar to floods. He also
said, “So you have to get
used to such phéenomenon
and, you must learn to live
in those circumstances.”

Q. You are not prepared
to live in such- a state?

That letter is marked PID

(see Iater Procecdings for
marking).

Wl?en I got my letter of
appointment+n 1967 an agree-
ment was reached between
me and the department that
in o.rder to terminate my
services I must resign or they -
should dismiss me. In these
circumstances. When they re—
fused to give me a transfer
and they having not dismissed
me,’I thought I was compelleg>
to resign.

‘I resigned

under compulsion’

Mr. Bartlett: Q. * They did
not want you to retire?

A. I was not given my
salary and 1 was not allo~
vs{ed to retire, and in those
circumstances I had no 3]~
ternative but to send in my

© resignation. .

; Q You ask the Comm-—
ission, if it has powers, to
give you permission " to reti-
re, if it iS within the pow-
ers o_f the Commission to
permit you ‘to retire?

(Continued next Page)
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MAWANELLA HINDU TEMPLE WAS

BURNT & DESECRATED - PRIEST

»COOMARASWAMY IYER
“THIYAGARAJAH SARMA:

Affirmed, Priest, Hindu
“Temple - Sri Kathiresan Tem-
_pie, Mawanella

Q: You are the chief priest

.of the Sri Kathiresan Temple

-at Mawanella?  A: Yes.

- Q:- How long have  you
" been there as Chief Priest?

A: From 1961,

Q: Prior to that?

A: There were several other
Jpriests before me.

Q: Were they
you? A: Yes

About 5,000 Hindus

at Mawanella

related to

Q: How many Hindus are
there in the Mawanella area?

A: Including the Estate Ta-
mils, about SQOO.

 Q: This Kathiresan Temple-

do people who profess otner

religions come to this temple?

A: Majority who come to
‘the temple are Budddhists.

Q; Were there any repairs
_ .done to this temple during
your time as Chief Priest?

A: Yes. The whole temple
was renovated in 1969.

Q: What was the cost of
_the renovation in 1969?
A: We renovated for a long
. _time. The building is fairly
old. In 1969 it was renova-
~ted.

 Renovated ata
<cost of Rs | lakh

Q: How much was spent
for the renovation?

. About a lakh of rupees.
: That was in 19697

Yes 5ot
- You are married?

Yes.
- You were living Wwith
family in this temple?
: Yes ;

Q. You have your quarters
\near this temple? A. Yes.

Q: Arethere shops close to
-your temple? A Yes.

Q: You have daily poojas
and festivels? A: Yes.
. 'Q: In 1958 you know there
-were communal riots — during
that time was this temple aff—
ected?

A: I was not there; To my
knowledge it does not appear
to have been damaged.

RERZO

=]
L |

yo

>

be

Q: Can you tell this com-
mission what happened during
the last communal disturban-
ces? ~

They damiged

the idols too

A: On the 19th at about 12
noon — 19th August, a large
number of people whom I
could not identify came armed
with iron rods and clubs and
threatened to assault me. At
that time my wife and others
were not there. They had come
to Jaffna.

‘These people shouted say
ing, “The Buddhist Priests in
jaffna are being killed and the
‘Hindu Priests should also be
killed. They should not be
allowed to live. I escaped the
assault by running away. They
threw stones at me. They said
that all Hindu temples should
converted into Buddhist
temples. They had damaged
the-idols. - .

The Vel - deity

in the temple

Q: What had happened to
the Holy of Holies?

A: The shop boutiques be-
longing to the temple were
burnt. Then my quarters was
also set on fire. They had go-
ne inside the temple and dama-
ged the idols and set fire to
the temple. They had goton
to the temple roof and dama-
ged the idols.

Q; What had happened to

the ‘Mulastanam’

- "A: They had broken open
the door and removed all that
were there.

Q: Who is allowed to enter
the Holy of Holies?

A: Only the officiating pr-
iest. s

‘Q: Even the most devout
Hindu does not get into the
Holy of Holies. A: Yes,

Q: What was the deity inside
the Moolasthanam?

A: There was the Vel. .

How do the people of that
area call the Vel?

A: Kathirgama Deiyo.
You say that 90 per cent of

the Buddhists come there to
worship?

A: Yes., They destroyed the
Holy of Holies.

Q: They destroyed the dei-
ty which was taken round du-
ring the festival? A: Yes.

Q: They destroyed the dei-
'ty at the place where they
broke the coconuts and bur-
ned camphor?

A: 1 understand that the
Mawanella M. P., had taken
two of those damaged items.
They cannot be brought back
to the temple unless 'some
ceremonies are performed.

A. 1 'estimaté the damage

to the temple and temple pro-.

perty as one lakh of Rupees
and damage to my personal
belongings as Rs. 15,000/-.

Q: This happened on the
19th. You would have been
aware that there was trouble
on the 16th August. Did you
ask for Police protection be-
fore that?

A: T know that this trouble
had commenced by the 15th.

‘THEY CALL IT THE
KATHIRAGAMA DEIYOQ’

The external symbol of the Kataragama deity
is the ‘Vel’-the lance (pictured above.)
The ‘Vel’ was the object of worship at the temple.

Q: They are idols ‘w'hich
you do not consider asmetal
but you consider that as God

in the metal itself? A. Yes. -

Q: You do not see God
in man alone but you - see
_God ininanimate objects also?

A: Yes.

What is the' estimate .

of the damage caused to this
temple?

~ Q: Did you ask for Police
protection?

A: 1In fact T asked for Po-
lice protection not only for
the temple but also for all the
Hindus in Mawanella, In fact
protection was given for two
days by the Mawanella Police.

Q: Did the Police take
down the addresses of the
Hindus in Mawanella?

A: I did give the names
and addresses of prominent
Hindus in the Towa.

Examaination by Mr. R,
Balasubramaniam, ctd.

Q. What happend to them?

A. 1 gave a
police to = whom protection
should be given and they
were the first people who
were attacked.

Q. You said this happened
at12 during day time? A. Yes.

Q. Were there any police -

men at that time?
A.They = were patrolling
the area.

Q. Did they see these in-
cidents taking place?

A. Not only they saw, but
they told in Sinhala “gapang’’
Commissioner:

Q. They were from the
same police station?

‘Mr ., Chandrasekera

was the S. P.

list to the

A. They were officers from

the Mawanella police station,
(Examination Cntd)

Q. What did you do when
you were attacked?

A. lran towards the west,
through the temple to the
estate.

Q. Who was the Police
Superintendent of the area.

A. Mr. Chandrasekera.

- (Commissioner: Where did
‘he work? A. He was attached
to the Kegalle town.)

Q. Where did you take
refuge?

A. 1 went to the house
of a Muslim family.

Q. Who is M. P. for the
area? A, Mr C. R, Beligama.

Q. Was he aware abou
this incident? !

A. He went to the. Parlig—
ment and he' came to Mawa-
nella at 8. p. m. He would
have known about this inci~
dent after his arrival.

We brought this to the
rotice of the M, P. Mr. Beli-
. ha. Through Mr. Beligama,
we made a statement to the
Mawanella Police, The police
entry No. is B473/77 of 25th
and 26th august, 1977.

(Continued on page 6 )

‘Ex-Fisheries Research Officer: “Twas compelled to resign’

( Continued from Page 2)

A. Yes. On 3-1-78 in res-
ponse to a communication
that 1 saw in the papers 1
wrote to the Commission
requesting that with their au-
thority to recommend com-
/pensation for me.

. 1 will mark the copy
-of the letter with the tran-
slation Plc dated 3-1-76?

A. Yes. ;

. You are asking _per-
cmission for the Commission

to consider your claim for .
retirement afresh notwithsta—
ndlng your resignation?

A. 'I humbly request Your
Honour that I be allowed to
retire with pension because
I have put in ten years
service under Government,
the basic requirement for a
public servant to qualify for
retirement. My resignation
was not my choice. I was
compelled under the circums-
tances to send in my resig-
nation, : :

Q. You ask for your sa-
lary for October and Novem-
ber, 1977 during which pe-
riod you suffered as a regu-

gee? Az Yes.

Q. Your retirement would
take effect from the date you
sent your resignation?
~A.  In that letter I indi-
cated that I was resigning
under compulsion and that I

should' be allowed to retire. -
I also indicated - that in the ,

event of any Commission
recommending that I should

be retired I am prepared to
withdraw my resignation and
that I would submit the neces-
sary documents which would
entitle me to have my pension.

Q. You had a house in
Edmonton Read? A. Yes.

Q. You had made arran—
gement to effect the sale of
that property?

A o¥es

Q. You have no other
income now? A. Yes.

Q. You are living on the
bounty of your relations?

*A. I am not depending
on  the bounty of others. I
have sold some of my belo-
ngings and out of thatI am
{iving. :

‘Mr. G, P. S, De Silvag

No questions.

11-25 a. m. (Interval)

Sittings resumed at 11-43
2. m,

AT S

-
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“YARL DEVI SENT
DESPITE MIDNIGH

PERIATHAMBY CHELLA-
THURAL, affirmed, 56 years,
Presently residing at; Alwai
South, Alwai. '

Examined by Mr. Bartlett:

“] was attached to the
Railways as the Chief Train
Controller, Anuradhapura. I
have put 37years servicein the
Railways. On the 16th of
August, 1977 I was working
in the Anuradhapura Cont-
rol Office. On the midnight
of the 16th August, 1977 I
was put up by the office
meéssenger and he gave me
certain information.

Q: Can you tell us what
that information was?

A: That the _passengers
who had come by the Co-
lombo mail train from Jaff-
na were being assaulted and
I was to go to the Cont-
rol Office. So, 1 proceeded
to the Control Office.

Cries of distress
from the station

**My Control Office is abo-
ut 150 yards from the Sta-
tion. When I was at the
Control Office, I heard cri-
es of distress coming from
the station. The Control Offi-
ce is situated only = about
150 yards away from the
station.

Q: Could you tell us what
were those cries?

A: The cries of distress
were in Tamil. They were
cries from the passengers who
came by that train NoO. 70.
That is the train that came
from K. K.S.to Anuradha-

pura.

They said Yarl
Devi had left

‘Q: Then, what did you do?

A: I telephoned the sta-
tion inquiry and asked what
happened: I asked Mr. Pou-
lier, the District Inspector
Mechanic: He told me that
the passengers who came by
train No. 70 were merciless-
ly assaulted and their belong-
ings were being looted.

Q: Then did you give Mr.

oulier any instructions?

A: Then I directed Mr.
Poulier to get the train back
to -the Anuradhapura plat-
form. The train at that time
was between Anuradhapura
station and Sravastipura sta-
tion.

Q: Was he able to carry
cut those instructions?

A: He saidit was very
difficult to get the train back
as there were about 3000 pa—
ssengers on the rail track.
Then I told him somehow
or other get the train back
to the Anuradhzpura station
giving intermittent blasts of

the whistle as that would
be done according to the
regulation.

“Then I contacted the cent-
ral Control Office, Colombo
and gave information about
the incident. I also passed
this information to the Dist-
rict Superintendent. He is
Mr. K. Gunasekera.

“The Asst. Superintendent
Mr. Peris was also with me
at that time. He had come
to the Control Office. 1n
the morning we contacted
Colombo to find out what
services we are going to ha-
ve after all these incidents
at Anuradhapura.

A: Yes, I gave that infor3
mation. : :

Q: In spite of your com-
municating these problems-
and passengers being assault
ed, the morning “Yarl Devi”
from Colombo had proceeded?

A: Yes, that had left. That
was the information I had.

Q: Can you give us the
date?

A: 17th was the date.

Q: Could you give us the
date? A. 17th was that date

Q:¥Did you give instruc-
tions: to terminate the train?

.ing I passed on the

infor-
mation to Colombo. I was
watching the incidents from
‘the Control Office.

Q: Then what did you see?

A: At that time I saw a
cloud of smoke going up
and on inquiry I found that
the S.M’s car had been set
on fire. The S.M. was Mr.
Thambirajah. :

Q. Then what happened?

A. I was looking in. that
direction and I saw the crowd
turning towards the Control
Office. At that time I heatrd
somebody saying, ‘Ko Sella-
dorai. Enda Kiyanna Pahala-

Chief Trains Controller .testifies:

PURA

“They told me that they
had already started the mo-
rning ‘Yarl Devi’ from Co-
lombo. 1 told them “We
have cancelled the down tra—
in “Uttara Devi”. That is
train No. 38 coming from
Jaffna to Colombo.”

Q: You contacted Colom-
bo at what time?

A: I cannot ssay what
time ‘it was because we Wwere
all highly excited.

Q: An approximate time?

A: Between 7-30 a.m. and
8-30 a.m. -

Q: You said you contact-
ed Colombo at midnight and
told them that this incident

had happznzd?

ANCRADH

“wards the station.

A: I asked them to ter-
minatef that train ‘at some
pomt and take it back.

Q: By that time you had
stopped K.K.S. train and
the other train? A: Yes:

A: At about 9. 30 a. m. on
the 17th what happened?

A: I saw a crowd of hoo-
ligans and thugs at Anura-
dhapura, marching towards
the station.’

Q: What happened then?

A: I could watch what was
happening from the office. I
saw a crowd marching to—
As and
whea incidents were hapen-

ta’> which means, ‘“Where
is Selladorai. Ask him to

* come down”. -

Q: Then what did you do?

A. T was excited. But I
was clinging on to the telep-
bone. Then Mr. Peris the Asst.
District Superintendent came
down, / :

‘Fellow officers

protected us’

“Then the Sinhalese offi-
cers working down in the
main office came up. They
took me to the main
reom of the District Superin-

tendent. They locked me up-

in the bath room and left
me there.

Q: Thatwas for you: ro-
tection? A: Yes.

Q: Then were the - other

officers there?

A: They brought the other
Tamil officers also and put
them in safe places. They
were all panting and in fear.
They were also put in various
rooms in the office

“The . other Sinhalese Offi-
cers kept vigil over ms and

came and told me what
happened. They told me not
to. open the room until
they signalled to me.

Q: District Superintendent
Gunasekera was in the same
building as you were? A. Yes.

Q: By what time did he
come?

A: The Sinhalese officers
came and signalled and I
opened the door of my bath
room. Mr. Gunasekera came

‘there at about 10 a. m.

Q: After that did Mr. Wi-
thanage the District En-—
gineer (North) come there?"

- A: He came there with-
some police officers.
Q: Then what did veu do?

A: 1 told the District Super
intendent. ,

Taken to the

retiring rooms

Q: Before dark that. day
you. all were taken to the
retiring rooms At the statjon?

A: Yes. Between 4 and $§
p. m. We were brought from
the office to the retiring
rooms. It was before dark.

Q: Two armed police con-
stables were .posted outside
the retiring rooms to fook
afte;r the protection eof the
officers brought there? A - Yes.

Q: These public retiring
rooms were used for your
protection? A: Yes,

tQ When you were in these
retiring rooms did gnyth;
A anything
A. There_was a crowd of
fellows coming outside and
I saw them and I told the .

police constables, “Don’t
allow them to come ijn.
was closer to the police
guards. :

“I was more or less in-
the first room. | thought T
would be safe npear the-
police officers. I told the.
police, “‘Don’t allow that
crowd _to come in”, I told
them. In  Sinhalese, “ Ara
Kattiyata A tuata Enta Denna
Epa.” i

Q. Then what happend -

Dayananda come there?"

A. He came when I was in:
My room. He came and told
Me that the market  erowd
ad  organised a march to
the station to attack the-
persons inside the retiring
rooms. He asked me to tell:
bim anything I wanted.

(CONTINUED NEXT PAGE)
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“I asked Mr. Poulier to
touch  with the
District Inspector (Mechani-
cal). I asked Mr. Poulier to
ask the District Superinten—
dent to speak to me. At
about 8 p. m. the District
Superintendent came and I
spoke to him. I told the
District Superintendent that
the security measures provid-
ed are not sufficient and
that the police are only
looking on and are not tak-
ing any action.

Q: He listened to you and
went away?

A: Yes. I do not
what he did.

know

Q: ‘You goi your dinner

that night? A: Yes.

Q: The Asst. District Su-
perintendent Mr. Peiris pro-
vided your dinner? A: Yes.

Lights were
switched off

Q: After dinner you were
resting?

A: Yes. I was resting on
a setee. I was resting in the
hall. A Cafeteria chap came
and was switching off and
on the lights. All of a sudden
the lights went off. I could
see the station lights on. I
could see the crowd coming
to" the station. :

“A man came and gave
me a thundering slap and
1 fell unconscious. The em-
ployee of the cafeteria, I
chink, gave me this slap. I
saw him in the dim lights
of the station. I can iden-
tify him but I do mnot kno
his name. :

Q: Was there one Kalu
Appu in the crowd?

A: He was the person lead-
ing the crowd. I knew him
when he was a  kangany
and he was also in the crowd.

Q: Did he come and make
any demand of you?

A:; He demanded money
I gave all the

‘Blow made me '

unconscious’

Similarly, all
officers totalling about 80
in number had been looted
‘- their wrist watches, pens
and clothes etc. had been
jooted.? A: Yes.

“From that time there
were gangs of men coming
in and taking money from
us. This crowd was led by
Kalu Appu. He came fully
drunk. I gave him my money.

Q: This crowd came sub-
sequently?

‘the 8th or 9th I

Tamil

A: The crowd came sub-
sequently. I do not know
whether it was the same
crowd. We were in total
darkness.

Q: What happened?

A: I got a clout (a blow)
on my head and I fell un-
conscious.

Q: Then what happened?

A: When I got up on
got up
somewhere in Colombo or
so. It was only after I - got
up that I knew where | was.

Q: When you got up you
knew you were in the Neuro
Surgical Unit Colombo?

A: Yes.

Q: You later knew that
you were first admitted to
the Anuradhapura hospital?
A: Yes.

Q. You were operated on
by Dr. Cabraal? A: Yes.

On 10. 9. 77 1 got dis-
charged and I was admitt—
ed to the Base hospital,
Point Pdero.

Q: The head  injury has
caused a paralysis and your
4th and 5th fingers of the
right hand cannot be used?
A: Yes. (continued below)

s
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“I received information
that my husband had been
murdered during the commu-
nal. disturbances of August,
1977. That was a police in-
formation. There 1is a wit—
ness to speak to the actual

murder of my husband. His .

name is Balaratnam. He was
also employed in the Medi—
cal Department, Anuradha—
pura. He was a clerk att-
ached to the Superintendent
of Health Services Office,
Anuradhapura. :

“After the murder of my
husband, I have not received
any kind of pension or any

payment except a sum of Rs.:

3,000/- from the Social Ser-

" vices Department.

“I got the body of my
husband from Anuradhapura,
held his funeral in 7Jaffna
and I have expended a lar-

ge sum of money on his fu- -

neral. I am presently indeb-
ted in a sum of more than
Rs. 4,000/-.

“I also sent a communi-
cation addressed to the Hon—
ble Minister of Public Ad-
ministration and Home Aff-
airs appealing to grant me
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MURDERED MAN'S

WIDOW TESTIFIES:

17th February, 1978. (9th
day) Same appearances as
before.

Mr. Bartlett calls.
: Mrs. INDRANI SIVA —
SAMBU, affirmed. Residing
at Kandarmadam.~

“l reside at the moment
at Kandarmadam. My hus-
band was a public servant.
He was working in the Pa—
thologist Department, Anu-
radhapura. He was .a Medi-
cal Laboratory Technician
attached to the Anuradha-
pura.hospital.

compensation. My husband
was- on duty on the day he
was murdered. I mark a s
P2, the communication sent
by me to the Hon’ble the

Minister of Public adminis-"

tration.

“This communication is da-
ted September, 1977. The
date is not quite clear. I am
appealing for compensation
for the loss of life of my
husband, K. Sivasambu, Me-
dical' Laboratory Technician,
Govt. Hospital Anuradhapura.
My husband died in the cou-

FROM COLOMBO
CALL FRO

rse of his duties. Now I am
asking for compensation.

Q: What is the compen-
sation you ask for the loss
of your husband?

A. If he was alive, he
would have continued in ser-
vice for another 13 years.
Therefore, I estimate my com-
pensation at Rs. 100,000/-.
My husband had put 23 yea-
s service at the time of his
death.

“I have three children. My
elder child, a daughter, is 14
years old;” a son 12 years
old and the third child, a
daughter, 10 years oid.

Not paid my

widow’s pension

“I have not been paid my
Widows Pension although 6
or 7 months had elapsed af-
ter my husbands death. I
have written several letters
to the authorities in this con-
nection but T have not re-
ceived a reply. T ama des-
titute now.

A’PURA’

Questioned by Mr. G.P .S
de Silva:

Q: You also sent a letter
dated 28th December, 1977
addressed to the Secretary of
this Commission? A: Yes.

(The letter is markedA 10)
Questioned by Mr.. Bartlett-
Q: In this letter to this

Commission, you have stated
that you -had information

- that a gang of hospital em-

ployees, all of them Sinha-
lese, had attacked your hus-
band and he had been bry-
tally murdered by them?

A: Yes. About 16 persons
were along with my husband
at the time of this incident
and they attended his fune-
ral at jaffna. They gave me
this information.

Q: In fact you have men-
tioned some of the names
of the witnesses who wilj
speak to this murder?

A. They have conseated
to give evidence. I have
mentioned their names.

“
What 8. P. Walter

Liyanage said:

[Evidence by

{contd.)

THARM ALINGAM SIVASUBRAM ANTAM

S. H. S’s office clerk,

continued from last issue]

“Then he asked the M.S.
“What happened to you” So
the Medical Superintendent

- told him about the incidents-

and the death of Mr. Siva-
sambu. Then the S. P. said
“Havoc. is happening in jaff-
na. It is a long story”.

Women raped on
the road S. P. said

““Then the Medical Superin-
tendent asked “What happen-

ed in Jaffna?” Then Mr. Li- .

yanage narrated a whole story
He said ‘‘Sinhalese people
are murdered. Policemen are
being shot at, Women are
being raped onthe road.
Buddhist priests are being
attacked. When they take the
casualities to hospital, the

“doctors are not attending: I

have made arrangement to
take the injured people to
Hospital:”

“I don’t know whether he
meant the  Anuradhapura
hospital or the Colombo hos-
pital. Then he said “What
happened at Anuradhapura is
negligible when compared to
what happened at Jaffna.”

Commissioner:  Q: Who is
the Medical Superintendent?

A: Dr. K. M. K. Wije-
wardena; he is now the
Medical Superintendent, Eye

Hospital, Colombo.

Q: It was to whom

that
these words were uttered?

A: Yes, and we wer
Watching, - St

Questioned by Mr. Bardett.

“I am presently residing at
Kokuvil. T am stislll in servgice,
1 amworking at the S, H. S.
Office,  jaffna. I got this
transfer on 1st January, 1978;
I sought this transfer because

. I found it difficult to continue

in Service in Anuradhapura.

Q: You mentioned about
certain employees who attac—
ked you? A: Yes,

©: Arq you aware whether
they are in service or whether
they have been interdicted?

A: After I came to Jaffna,
police officers came and rec-
orded my statement. Afteg
recording my statement, I
came to know that four people
were arrested. They were
Sarnapala, Ukkubanda, Simez
Singho and one Cletk P. Hy
Albert. Then they were bailed

_out after 24 months.

“I.understand they are still
in service, but not in Anu-
radhapura. They have been
transferred to other stations.
They are still working as
public servants in other areas.

( EVIDENCE CONCLUDED )
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SARMED POLICEMEN BROKE INTO

SHOP & ROBBED MY JEWELLERY’

Mr. Sam Kadirgamar calls:

ARUMUGAM KANAGA-
SAB- PATHY, affirmed 48
years, owner of Jewellery
shop No. 89/2, Kannathitty
Road, Jaffna.

“] am the owner of the
business  called A. K. M.
jewellers. It is situated at
Kannathitty Road, Jaffna. I
started this business in the
year 1958, 1 manufacture
jewellery in gold. !don’t
make jewellery in silver. I
also set precious stones to
jewellery.

Q: Your shop has furniture,
instruments and utensils used
for the manufacture of jewel-
lery? A: Yes The completed
jewellery made for order 1s
kept in the shop. I remember
the 17th August, 1977. I know
the Jewellery shop known as
Krishna Jewellers. That is my
adjoining shop.

Jewellery shops
were closed

Q: Were the jewellery shops
along this road open ot closed
on that day? A: All jewellery
shops were closed.

Q: They were closed
because of the disturbances
caused by the police on the
previous day? A: Yes,

Q. These shops were closed
due to fear of police action?
A. Yes.

Q. About noon that day
you too had closed your shop?
A. Yes.

Q. You were inside the
shop with your werkmen?
A. Yes.

Q. (Shown X44A and X44B)
These are photographs show-
ting Sri Krishna Jewellers?
A. Yes.

Q. The centre shop in these
photographs is Srl Krishna
Jewellers?

A. Yes. My shop
the right hand side.

Q. When you and your
men were inside the shop
some police officers came i
4 bus ‘and broke open your
shop and Krishna Jewellers?
A.- Yes.

is on

Q. Adjoining Krishna
Jewellers, on the other side
is whose shop?

A. That shop belongs to
Kadiravel.
Q. Was that shop also

broken into? A. Xes.

‘Heavy implements

used to break in’

Q. The police broke your
shops with heavy implements
and got into them? A. Yes.

A About how many off~
icers came?

A. About five officers.

Q. Were they in uniform?
A. Yes.

Q: Did they have their
numerals on? A. No. '

Q. Did they have

A. Yes

Q. Did they assault you

guns?

. and your workers? A. Yes.

Q. Did they grab your
Jewellery in your shop which
you had completed on orders?
A. Yes. :

Q. Did they also take the
gold and Jewellery which
you were in the process of
making? A. Yes.

Q. vid they destroy and
smash up the utensils and
the machinery and tools with
which you work?: »

A. Yes. They threw them
on the road

Q. They took a table fan
also? A. Yes. :

" Q. What was the furniture
you had in your shop?

A. I had show cases and
pictures. They smashed them
all. Krishna Jewellers Wwas
also smashed up. There was
no one in Krishna Jewellers
at that time. The proprietor
had gone for a funeral.

After looting, they
set fire

Q. Having smashed up
your shop and Krishna

Jewellers did the police break
into Kadiravel’s shop?

A. Yes. They broke open
the front door but they did
not take away anything.

Q. After attacking the
shops in this manner—taking

away the things, did they
set fire to the shops? A. Yes.
They burnt some articles on
the road.

Q. They set fire to the
premises? A. Yes. '

Q. Whose premises did they
set fire to first?

A. To Krishna Jewellers.

Q. How did they set fire
to- ity -

A. They brought something
like a matress and put it
inside the shop and set fire
to it.

Q. From that the fire be-
gan to spread. A. Yes.

Q. The fire spread to your
and Kadiravel’s shops? A. Yes.

Q. Your shop was badly
burnt and gutted? A. Yes,

Q. The photographs show
that? A. Yes

Q. The inside of your shop
was first damaged and gutted?

A. Yes. We attempted t
put out the fire but could
not.

Q. Whose
premises—_yogrs
rented them?

these
you

were
or
4

A. They were rented out:

Q The loss consisted of
movables, gold and' Jewel-
lery? §

AL XS]

My loss - was about
Rs. 30,000|-

Q. Your utensils and in-
struments used by you to
manufacture jewellery were
all destroyed? A. Yes.

A. At what sum do you
estimate your loss and
damage?

A. At about Rs. 30,000/

Q. This is a serious loss
to you? A. Yes.

Q. This loss
to you as a result of the
deliberate acts of the police?
Ay oYes.

Q. When your premises
caught fire - what did you
and your workers do?

A. We attempted to put
out the fire.

Q. Thereafter what hap-
pened-did you - stay there
or run away?

A. We ran awa'y.

‘Kirilaponne house was
burnt and looted’

Mr. G. P. S. de Silva, De-
puty Solicitor General calls:

Mrs. P. L. GNANASAMPAN-
THAN: affirmed, presently
residing at No: 373, Navalar

Q. In August last
where were you residing?

A: I was residing at Dr.
Pillai’s residence at Bambala-
pitiya. : :

Q. What I am asking you
is do you own any house
in Colombo? A: Yes.

Q. Where is that house?

A. No. 14, Sangoba Place,
Kirilaponne

Q. That is your own house?
A: Yes.

Q. You were living in that
house for some years?

A. I was there for more
than 7 years.

Q. Was this house attacked
sometime in August, 19777

A: Yes, my house was
burnt and looted.

Q: When was that? A: On
the 24th of August, 1977.

What is the value of this
house? A: Rs. 140,000/-

year -

Commissioner:
Q: Was the whole house

" burnt down ?

A. Three fourth of the
house was burnt and the
things looted.

Q. And you say the damage
comes to Rs. 140,000/-?

A: The damage to the
house alone comes to Rs,
140,000/-. My other things
are worth about Rs. 60,000/-
‘totalling Rs. 200,000/-.

Q. What happened to the
furniture?

A. Furniture was broken
and damaged. I took the
damaged furniture to my
daughter’s school where she
is teaching.

Q. Did you have any
jewellery in the house?

A. Yes. a fewitems. I have
lost my jewellery. I don’t
know what happend to them.
Q. What is the value of
your jewellery? A. Rs. 12,000
Now I am living at No. 373,
Navalar Road, Jaffna.

. I'have. no place to stay
in Colombo. I also have no
house in Jaffna. I will be
going to Colombo and gett-

ing back to Jjaffna. I have
relations in Colombo, but I
don’t want to trouble them.
I sent a communication to
this Commission.

Q. Did you make any
representation to this Commi-
ssion? A. Yes.

Q. Do you have copy of
that?

A. Yes. I have it with me
(witness hands over a copy)
The original of this was
sent to Mr. Nithiyananda.
Subsequently I sent a copy of
this to this Commission. There
was a typed form and I have
filled that form.

T.R.R.O. made Press

notification

Mr. Sam Kadirgamar: Mr.
Nithiyananda asthe President
of the Tamils Refugees Reha-
bilitation Organisation and
that organisation published
through the press —asking
those who have anything to
say, to say, to fill up
certain forms and send them_

MAWANELLA : ‘INSPECTOR SAID §. P. KEPT SILENT”

(Continued from Page 3)

. Q. Did the M. P. for the
area ask the police why ‘they
did not take action ?

A. Inspector Dharmadasa
of -the Mawanella police
was questioned by the M. P.
as to why they were unable
to do anything about this
matter. He - said. they did
not -have enough men and
they were short of cartridges.
He also said that he did
not get orders from the S. P.
Mr: Dharmadasa said that
when he asked the S. P. for
orders,the S. P. kept silent.

There were about ten shops
belonging tothe temple and
" those shops had been rented
out: Out of them, two shops

were tented out to Sinhalese;
those two shops were not
damaged: The other shops
were damaged:

Q. Is there a Young Men

Hindu Association at Mawa-
nella? A. Yes.

Q. Do you belong to ényv

association of priests?

A. Yes; I am a member
of the Kurukulam which has
its headquarters at Jaffna and
I have reported about this
incident to the Kurukulam.
Kurukulam has taken this
matter with the G. A. Jaffna.

Q. You have also set out
the facts which you have
gtated here now and you

asked for: relief from the
G. A. also?A. Yes.

Q. Up till the time you
were Tesiding there for the
last 15 years, there was no
illfeeling between  the people
living around the temple area?

A. No, except there were
minor clashes between the
Buddhists and the Muslims
of the area. As far as the
Hindus were concerned, there
was no illfeeling.

Que:tioned by Mr. G. P. S-
de Silva.

Q. You said you made the
statement to the police on
the 25th and 26th August?

A. I made my statement
on the 25th: Idon’t know
whether it was recorded on
that date,

Q. Your statement. was
made to a policeman? A. Yes.

‘Q. Did you see him writing
'down what you stated? A. Yes.

Q. That was on the 25th
of August? A. Yes.

Questioned by Mr. R. Béla-.
subramaniam.

Q. Who gave you this
entry mumber?
A. It was given by the

police. They said, refer to
this number if anybody wantg
to look at the statement.

A. Are you aware of any
other Hindu temples being
damaged?

A. 1 heard that several
temples all ever the country
were damaged. But I am
sure that Muthumari Ammal
temple at  Warakapolla,
Kathiresan Templeat Kegalle
the temple at the University,
Campus, Peradeniya
Kathirasan temple at Pol-
gahawella were damaged.

Commissiner: Q. Has that
temple not been rebuilt yet?

A. There is no possibility
of rebui'd ng that temple now.

and:

was caused -
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What the Power House man says. he saw:- (Cond from page 1)

'ARMY MEN BROKE POETS STATUE’

Q: This statue was put up
by the citizens of Jdffna and
the Municipal Council to
commemorate the memory of
this Poet? A: Yes.

. Q: On the night of the

20th, can you tell us what
happened? A: Army came
at about 10-50 p. m. and
broke that statue: They came
in an armoured car and jeep.

Q: Both onthe 19th and
20th you were on night duty?

A, Yes.

“1 observed all these things
when I was on night duty.
On the 19th and 20th in the

, ed car?

night there was curfew in
Jaffna. I did not see any or-
dinary citizens in the road
except the service personnel.
After damaging the statue
within about ten minutes
they went away. Before they
went another vehicle was
stopped in the bus stand and
they flashed a search light
all over the place; that was
fitted on to that vehicle.

Q: That was a séar_ch -
ght fitted on to an armour—
A e Yess

Q: Do you remember the
number of the vehicles that
came on the 20th?

A: There were two ar—

moured cars. Their numbers -

are 4360 and 4367. The vehi-
cles had Sinhala letters in
front of these numbers.

“On the 20th night, near-

ly four vehicles came. Three

armoured cars. and one jeep.
Out of that, I can remember
the number of two vehicles.

Q: From the Power Hou-

se, were you able to

these things?

se€e

A:
down

Yes, I .used to lie
on a table which was

placed there to keep the te-
lephone. There is a window
adjoining that table. Throu-
gh the window I was able
to see the incidents. The
table was placed at a high-

_er level than the road.

Q: Did you make 4 state—
ment to the co-ordinating
officer Mr. Rudra Rajasing—
ham about those incidents?

A: I made a statement to
A. S. P. Mr. Jayasuriya who
had been nominated by the
co-ordinating officer for this
purpose. ;

Q: When did you make
~ your statement?

A: On 23rd August.

Q: Were you at any time
in the Police Reserve?

A: Up to 1972, I was in the
Reserve Police.

Q: From when to when?"

A: From 1967 to 1572.

PHOTOGRA

HER SATS:

SANGAKAN KADIRAVELU:
Affirmed: 45 years: Photo-
grapher: K annathitti.

Q. Have you a place of
business at Kannathitt1 Road?
A. Yes. :

Q. What is the - business

' you carry on there? .

A. 1 run a ‘photographic
studio. 1 take photographs
and send them to the press
" Q. Inside your shop you
had your cameras and photo-
graphic material etc? A. Yes.

Q. You remember  the
19th of August 19777 A. ¥ s

Q. Was your shop opened
that day or was it closed?

A. It was closed. I had
to attend a funeral and ‘I
closed it ; :

Q. As a result of these
incidents .your shop was al-
so attacked? :

A. Not attacked. It had
been hit with the butt ofa gun.

Q. Were you present when.
it was broken into? A. No

Q. Where were you? A. I
was at home.

<] was warned not to

proceed’

Q. you received informat-
jon that your shop had been
broken into?

“A. At about 1. 30 of 2 Igot
that, information.

Q. On receipt of that in-
formation did you go to
your place of business?

A. I was away from home.
Near Seetha Soda Factory
1 was asked not to proceed

" as shooting was going on.

Q. How far is your s_hop
from your home? A. A little
less than 1/4 mile.

Q. Were you told who was
responsible for the shooting?

A. The information Was
that the police were there
and they were assaulting the
people and shooting them.

Q. What was the earliest
information you got? A. That
was the information.

Q: When you went there
you found yoyr shop broken
into? A: The back door of
the shop was broken.

Q: You saw it for yourself
and you got  photographs
taken and you noticed Krish-

. warned not to proceed.
- I returned home.

na Jewellersburnt and A.K.M;
Jewellers also burnt?

A: Krishna Stores had
been badly ‘set on fire. My
shop also suffered  fire
damage.

Q: Were you the owner
or tenant of those premises?

A: I had rented them out.

Q: Did you suffer loss and
damage? A: Yes.

Q: What is the extent of
the loss and damage you saf-
fered? A: I lost Rs. 500/-
in cash and I lost goods to
the value of Rs, 7000/-.

Q: How was the damage
to the goods caused? A: The
damage was caused by fire.

The Mawaneila Kathiresan Temple priest’s living quarters

that was set on _fire. (Repq,'f ?n§ Rage 3}
< < ;TR . SRR e

«SHOT AT BY POLICE,I HAVE

NOW LOST MY LIVELIHOOD’

KUMARAKULASINGAM -
EDIRVEERASINGAM:

Sworn, 21 Years, Diesel
Mechanic, residing at Navan—
thurai.

“] live at Navanthurai,
I am employed as a Diesel
Mechanic at Rajeswary Mo-
tors, K. K.S. Road, Jaffna.
I go to work everyday by
walking. I remember the 16th
of August, 1977. :

On that day I set out in

the morning to go to work.
When I reached Ottumadam
‘junction, I was informed
tha: the police were assault-
ing the members of the pub-
lic in Jaffna town and I was

When 1 went home, I told
‘my mother the reason why
Idid not go to work. Ihave
a brother, He works at the
shop called New Victors at
Stanley Road. They do elect-
ric welding. My brother had
already gone to work on that

“ Nothing

So,.

day. So my mother a<ked
me to go- and bring home my
brother.

“Therefore, I set out from
home for the second time, I
came to Victors by a round

about way through Manipay.

When I reached New Viciors,
my brother had already left
the shop. My brother’s name
is Bahawat Sing. Then I went
in search of him. -

“Iproceeded towards Hos-

pital Road in search of my -

brother, I saw a crowd of
people running in the oppo-
site direction and they were
chased after by the police.
The police were using their
fire arms. Then I too start-
ed torun. I ran in the di-
rection where the crowd was
running. -

Q: When you started runn-
ing, did you receive any gun
shot injuries? Ai-tYes

Q: Where did you receive
the injuries? :

(witness shows his left
upper thigh)

Q: Did the shots pierce
your left thigh and go thro-
ugh your right thigh? A: Yes.

“~After receiving the injur—
ies, I fell down; Then some
young people carried ‘'me up
to Rajah Cream House; They
dropped me there and ran

away because the Police we--

re chasing them.

Then the police came, lift-
ed me by my limbs, by my
hands and legs and threw me
into the jeep. Then I was ta-
ken to the hospital. I was
warded in hospital for five
months. One Varatharajah
was occupying my adjoining
bed. His leg had been ampu-
tated as a result of police
shooting.

Q: Are you able to us
your left leg now? :

A1 ﬁave no feeing in
my. left leg.

is ever settled until it is _settied f'.-"v"g’a«‘f:»‘ |

.Q: Do you wear any sur-
gicdl appliances?

A: Yes, I have put a steel
bracer.

“Below the site -of the gun
shot injuries, 1 have no feel-
ing I don’t go for work. E
have. to do heavy manual
work as a mechanic; now I
cannot do. With this perma—
nent impairment in my leg,
I cannot do any work; I am
still unemployed.

Q: You request that this
Commission be pleased to
recommend that you be paid
compensation for the loss of
employment and the suffer-
ings you had gone through
during this period?

A: ¥Yes

Q: How much did you
earn per month?

A: Rs. 200/~ 1 am 21 years
old :

Q: Do you say that right
‘through your life. you can—
not be employed? A: Yes

Q: How much do you
claim as compensation?

A: Rs. 50,000/

udyard Kiphy
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After the Police looting came the

Police shooting, says jeweller:-
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k KANAGASUNDERAM-
MURUGAMOORTHY! Affir-
med. 41 Years, Managing
Director, Diamond House
Ltd., Kannathiddy, Jaffna.

Q:*Diamond House Ltd.,
is]the,;name  of the jewellery
business that yourun? A: Yes.

Q: Do you remember 17th
August, 19777 A: Yes.

Q: On that day your shop
and the shops of the other
jewellers on that road open
or closed? A: All jewellery
shops were closed.

‘Shops closed
due to fear’

Qi Why were they closed?

A: As a result of the Police
atrocity the previous

. the shops including mine Were
closed due to fear.

Q: When you were standing
,n the balcony of - the buil-
ding you saw a C. T. B. bus
stopping at the junction of
Kankesanthurai Road and
Kannathiddy Road? A: Yes.

Q: You saw several Police
Officers = getting down from
that bus? . A: Yes.

Q: And walkingon to Kan-
nathiddy Road?  A: Yes.

They came on

the road firing

Q: Were they in uniform?
A Yes,

Q: Were they armed with
rifles? A: Yes. :

Q: Did they start shooting
at the buildings on the road?

A: They came on the road
firing. :

Q: People who were watch-
irtg ran for shelter?

A: They ran inside.

Q: You saw the Policemen
* breaking into Krishna Jewel-
lery Shop? A: Yes.

Q: You saw them breaking
the furniture into pieces and
throwing them out? A: Yes.

Q: You saw them setting
fire to them on the road?
A: Yes.

day
those shops were closed. All
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‘they helped us to put out the fire’

Q: You saw them re-enter-
ing the shop? A: Yes:

Q: And coming out with a
suit case? A: Yes.

Q: Then you  saw ‘the
Krishna Jewellery business
premises on fire? A: Yes:

Q: This fire on Krishna
jewellery business premises
spread on to the neighbour-
ing shop? A:Yes.

Q: On one side was AMK
jewellers? A: Yes.

Q: On the other side is the
shop of the photographer
Kathiravelu? ~A: Yes.

 Q: The fire spread to these
shops? A: Yes: :

Q: Did you see them enter-
ing a third shop? A: Nes.

Q: Where was that shop in
relation to Krishna Jewellers?

to

A: Directly opposite
Krishna Jewellers.

Q: What is the name?

A: Vel Jewellers. Rasa-

maniccam is the proprietor
of that shop.

‘Army men took

away dead body

Rasamaniccam  in

Q:Is

Ceylon or in India? A: He

has gone to India.

Q: Did you seethese police-
men break open that shop too?

A: Yes.

Q:' Did you see those police-
men going ‘to the bus carry—
ing a suit case? A: Yes.

Q: Can you identify any
of those police officers?

A: Ican identify one
them.

Q: What is his name?

A: His name is Gunaratne.
He was at one time in the
Traffic Branch of the Jaffna
Police.

"Q: In all about how many
Policemen did you see?

A: More than ten.

of

Q: After the Policemen left
did you with the other people
attempt to put out the fire?
A: In fact we were putting
out the fire with the assistance
of the people round about.
Q: When you were trying
to put out this fire did
. another truck load of Police-
men come there? . A: Yes.

Q: Did they start firing?-

A: They came shooting.

Q: The people ran into
their buildings? A: Yes.

Q: You were hiding in the
building and you were peep-

: ing to see what those police-

men were doing? A: Yes.

Q: Did you see any person
fall for the shot? A: Yes.

Q: That was near Krishna
Jewellers? A: Behind Krishna
Jewellers.

Q: Did you see a policeman
dip some cloth in petrol and
thereafter  throwing it on
Krishna Jewellers which was
still burning? A: Yes.

Q: It aggravated the
already burning fire? A: Yes.

Q: Then those policemen
left the place? A: Yes.

_ Q: Once the policemen had -

gone you and the others went
out and did your best to put
out the fire? A: Yes.

Q: What happened to the
dead body that had fallen
behind Krishna Jewellers?

A: Later Army personnel
came there and helped us to
put out the fire and they took
the body away.

Q: Roughly about what
time was it that the army
personnel came there and
helped you to put out the
fire? A: Roughly about one
hour after the Police Ileft.

- They came there between 2

and 3 p. m.

Q: In what did the Army
personnel come there? A: In
a truck. There was a truck
full of army personnel. They
brought a bowser also.

Q: Was there an officer in
command of the soldiers?

A: Yes. In inviting us to
put out the fire they said that
they were not like the Police
and that they were there to
help us.

Q: Was it said by more than
one army personnel?
A: A person who appeared

to be the leader of the Army
said that.

Q: In what language did he
say that? A: He said that in
English. :

Q: Do you
English? A: Yes,

- Q: Yours is the largest
jewellery business? A: The
biggest in Jaffna.

understand

Q: In fact you will describe
yourself as the leading jewel-
lerin Jaffna. ' -

~ Q: Itake it that you maked
jewellery, you have a stock
in jewellery and diamonds?

A: We do import and
export of gems.

Q: Your jewellery is very
much in demand because of
the workmanship? A: Yes.

CORRECT DOCUMENTS NOT

FURNISHED, SAYS COUNSEL

Mr. G, P. S. De Silva:

T want to mention that my

friend wanted a list of vehi- -

cles attached to the Jaffna
Police Station on . certain

dates. I have a certified copy

giving the numbers .of the
vehicles attached to the Jyaff-
na Police Headquarters from
12-8-77 to 31-8-77. I can
now.hand that over to my fri-
end.

My friends wanted a list
of the Police personnel tra-
nsferred between 1-9-77 and
15-9-77. I have a certified
copy giving those names.
These are the documents
which my friends wanted at
the beginning.

Vehicles movement

Register

Mr. Shanmugalingam:

With regard to the vehi-
cles in the Jaffna Police
Station we wanted not the
list alone of the vehicles.
We want the vehicle move-
ment register. It would in=

~ dicate when a particular ve- -
. hicle

left the Station and

PRINTED BY THE CEYLON NEWSPAPERS

J

when it reached the Station
during the - period 10th to
25th August, 1977.

Mr. G. P. S. DeSilva : The
vehicle returns have been
sent to Colombo These books

~are forwarded to the Trans-

port Division, Police Head-
quarters. They are kept there.

Commissioner: Can you
get that particular book, the
Vehicle Movement Register
for the month of August,1977?

Mr. G. P. S.DeSilva; These
information are in the In-
formation Book and that can
be - made available.

Mr. Shanmugalingam: With
regard to the documents
furnished yesterday; with re-
gard to Mr. Rudra Rajasin-

gham’s Report, we want to
see the report made by Mr.
Rudra Rajasingham, when he
was in Jaffna, to the Head
Office and to the Security
Council. The document shown
to us was sSomething where
certain information was fur=,
nished to Mr. Rajasingham:
by the Jaffna Police.

Mr. G. P. S. De Silva: The

reports are available and I
will get them.

*  Edmund Samardkkody man testifies

* Jaffna Police happemings as seen by

‘veteran Policeman Sattanathapillai
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